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علل خاموشی های برق شب گذشته در برنامه گفت و گوی ویژه خبری با حضور پیام باقری، نایب رئیس سندیکای صنعت برق ایران 
و مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت برق و مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

فهرست

رئیس  نایب   باقری،  پیام  ایران،  برق  گزارش سندیکای صنعت  به 
هیئت مدیره سندیکای صنعت برق ایران با اشاره به اینکه قیمت 
برق پایین است و تولید صرفه اقتصادی ندارد به طوری که وزارت 
بر  گفت:  ندارد،  را  بخش خصوصی  مطالبات  پرداخت  امکان  نیرو 
اساس برنامه ششم توسعه قرار بود سالیانه ۵ هزار مگاوات نیروگاه 
وارد مدار شود که ۴ هزار مگاوات آن نیروگاه های حرارتی و عمدتاً 
است.  بوده  تجدیدپذیر  نیروگاه های  دیگر  مگاوات  هزار  و  گازی 
ظرفیت  میزان  بایستی  داریم،  قرار  ششم  برنامه  پایان  در  اکنون 
تولید برق کشور به عدد حدود ۱۰۰ هزار مگاوات رسیده باشد و 
۵ هزار مگاوات آن از طریق انرژی های تجدیدپذیر تامین می شد.

وی با اشاره به اینکه تکلیف دولت انجام نشده و آمار نشان می دهد 
که تنها حدود 2 هزار و 22۰ مگاوات در این سال ها برق وارد مدار 
شده است، گفت: این افزایش ظرفیت باید از طریق سرمایه گذاری 

نایب رئیس هیات مدیره سندیکا در گفتگوی ویژه خبری:

بخش خصوصی انگیزه ای برای سرمایه گذاری 
در صنعت برق ندارد

بخش خصوصی اتفاق می افتاد اما متاسفانه بخش خصوصی انگیزه ای 
برای ورود به این حوزه برای سرمایه گذاری ندارد. 
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متن کامل

برق  صنعت  سندیکای  مدیره  هیئت  رئیس  نایب 
سرمایه گذاری   ۹2 سال  از  اینکه  به  اشاره  با  ایران 
انجام  خصوصی  بخش  توسط  حوزه  این  در  جدی 
نشده، افزود: انگیزه و جذابیتی برای سرمایه گذاری 
در صنعت برق وجود ندارد و دلیل آن قیمت تکلیفی 
این کالای استراتژیک است. هر جا که مداخله به 
صورت دستوری و تکلیفی در اقتصاد کشور باشد با 

این عارضه مواجه می شود. 
تکلیفی  های  قیمت  وجود  با  کرد:  بیان  باقری 
صاحبان نیروگاه ها که بایستی مطالبات خود را به 
موقع وصول کنند، با تاخیرهای طولانی در پرداخت 
بدهی  حاضر  حال  در  هستند.  مواجه  مطالباتشان 
بالغ  نیروگاهی کشور رقمی  به بخش  نیرو  وزارت  
تومان است. یعنی قیمت برق  بر 2۶ هزار میلیارد 
پایین است و توجیه اقتصادی ندارد، به موازات آن 
مطالبات ناشی از فروش همین برق ارزان قیمت هم 
به  هم  اعتنایی  هم  نیرو  وزارت  و  نمی شود  وصول 

روش های جایگزین نمی کند. 
وی با اشاره به اینکه بخش خصوصی باید احساس 
گونه ای  به  باید  گفت:  باشد،  داشته  آرامش 
این جمع بندی  به  امروز  که  برنامه ریزی می کردیم 
مشکلاتی  چنین  وجود  شاهد  و  نرسیم  نتایج  و 
عرصه  به  ورود  برای  خصوصی  بخش  حوزه  در 

سرمایه گذاری نباشیم. 
باقری ادامه داد: تکیه ما در صنعت برق به ساخت 
و  مپنا  شرکت  محصولات  است،  عمیق  داخل 
محصولات  با  می کنند  تولید  که  توربین هایی 

همتاهای خارجی قیاس می شود. 
حوزه  توسعه  به  توجهی  متاسفانه  کرد:  اظهار  وی 
به  امروز  دلیل  همین  به  نداشتیم،  تجدیدپذیرها 
جای ظرفیت تولید ۵ هزار مگاواتی برق تجدیدپذیر، 
ایم.  کرده  ایجاد  ظرفیت  مگاوات  هزار  از  کمتر 

را  توسعه  مدون  های  برنامه  از  درصد   2۰ تنها  ما 
های  برنامه  کردن  عملیاتی  در  و  ایم  کرده  محقق 
پیش بینی شده ناکام بوده ایم. در ما به دلیل نرخ 
دستوری و تکلیفی برق و عدم پوشش نوساناتی که 

به سرمایه گذاری تحمیل می شود، مواجه هستیم. 
باقری گفت: فقدان نظام رگلاتوری را کاملًا احساس 
واقعی  تقاضای  و  عرضه  بستر  در  اقتصاد  می کنیم. 
باید قیمت را کشف کند و بر همان اساس معامله 
حوزه  این  در  رگلاتور  سیستم  یک  بگیرد،  صورت 

می تواند نظارت لازم را انجام دهد.
رجبی مشهدی سخنگوی صنعت  بعدی  بخش  در 
برق با اشاره به اینکه در کوتاه مدت امکان جبران 
کم  از  ناشی  برق  تولید  کاهش  مگاوات  هزار   ۶.۷
کشورهایی  اغلب  در  معمولاً  گفت:  نیست،  بارشی 
که مانند ما دچار پدیده خشکسالی و افزایش گرما 
شده اند راهکارهای مدیریت مصرف را در دستور کار 

قرار داده اند. 
سازی  بهینه  بلندمدت  در  اینکه  به  اشاره  با  وی 
برای  افزود:  باشد،  اولویت ها  جزو  می تواند  مصرف 
رشد متعارف صنعت برق طی ۱۰ سال اخیر ۵. 2 
اخیر  سال  چند  و  طی  داشتیم  رشد  درصد  دهم 
اما  حدود 2 هزار و 2۵۰ مگاوات نیروگاه ساختیم 
امسال به طور خاص با پدیده گرما روبرو شدیم که 
سبب افزایش مصرف شده است. رشد مصرف بیش 
از ۱۴ درصد است، هیچ سالی به این شکل افزایش 

مصرف نداشتیم.
سخنگوی صنعت برق با اشاره به اینکه وزارت نیرو 
باید سرمایه گذاری  و بخش خصوصی در حد توان 
انجام دهند، ادامه داد: در صنعت برق سوار کشتی 
در  حاکم  اقتصادی  شرایط  هستیم.  ایران  اقتصاد 
اقتصاد ایران در صنعت برق هم حاکم است. ساخت 
۱۵ هزار مگاوات نیروگاه که دارای قرارداد تجاری با 

بخش سرمایه گذاری خارجی بود معوق ماند.
مشکلات  اصلی  علت  اینکه  به  اشاره  با  وی 
برق  قیمت  در  باید  را  برق  صنعت  سرمایه گذاری 
بخش  برای  تا جذابیت  کرد  برق جستجو  تعرفه  و 
خصوصی داشته باشد و در این حوزه ورود پیدا کند، 
تکلیفی  ایران  در  ارز  نرخ  اینکه  دلیل  کرد:  اظهار 
قابل  افزایش  را  نرخ ها  این  اینکه  امکان  و  است 
ملاحظه بدهیم، فراهم نبوده است، لذا انگیزه برای 

سرمایه گذاری وجود ندارد.
رجبی مشهدی با اشاره به اینکه مهمترین راه بهینه 
خوشبختانه  کرد:  بیان  است،  برق  مصرف  سازی 
وزارت نیرو بحث سطح تعرفه  را دنبال کرده است 
لذا تعرفه پرمصرف ها جدا حساب می شود و این عده 

می توانند از انرژی های خورشیدی استفاده کنند. 
از ظرفیت های مدیریت  باید  اینکه  به  اشاره  با  وی 
مصرف استفاده کرد، گفت: باید توسعه را با سرعت 

بیشتری در پیش بگیریم. 
سخنگوی صنعت برق با اشاره به اینکه وزارت نیرو 
باید از حوزه خرید و فروش برق خارج شود، گفت: 
این وزارتخانه باید فقط شبکه های برق و تاسیسات 
برق  پایداری شبکه ملی  تا  احداث کند  را  عمومی 

حفظ شود. 
پیشنهاد  دولت  اینکه  به  اشاره  با  مشهدی  رجبی 
تومان  میلیارد   2۵۰۰ حدود  امسال  تا  است  داده 
نیروگاه های  برای  سوخت  صرفه جویی  بابت 
تجدیدپذیر اختصاص پیدا کند، تصریح کرد: ساخت 
حرارتی  نیروگاه های  مثل  تجدیدپذیر  نیروگاه های 
را  بخش  این  در  تصدی گری  قصد  دولت  نیست، 
ندارد، اگر واگذاری هایی که صورت گرفته را مرور 
کنیم آیا واقعاً بخش خصوصی که ۶۰ درصد سهم 

تولید را دارد، اقدام به تولید برق کرده است. 
وی خاطرنشان کرد: سیستم قیمت گذاری به چهار 

دهه پیش برمی گردد به طوری که براساس طرحی 
که وجود داشت قیمت گذاری صورت گرفته است. 

رجبی مشهدی با اشاره به اینکه دولت نباید نقشی 
در تعیین قیمت داشته باشد، بیان کرد: کار بسیار 
که  طوری  به  شده،  انجام  پیش  مدتها  از  خوبی 
ملزم هستند  بالاتر  مگاوات  پنج  مشترکان صنعتی 
لذا  کنند،  خریداری  بورس  طریق  از  را  برقشان  تا 
معاملات  ظرفیت  با  متناسب  بخش خصوصی  باید 
موضوع  این  ماه  اردیبهشت  اول  از  بدهد،  را شکل 

اجرایی شده است. 
بخش  برای  نیرو  وزارت  آیا  اینکه  به  اشاره  با  وی 
خصوصی مانع ایجاد کرده است یا خیر تصریح کرد: 
کاری که وزارت نیرو طی یکی دو سال اخیر انجام 
بین  معاملات  انجام  برای  را  فضا  که  بود  این  داده 

بخش خصوصی باز کرده است. 
سال  یا  اینکه  به  اشاره  با  برق  صنعت  سخنگوی 
پربارش مانند سال ۹۸ و ۹۹ داریم و یا مانند سال 
۹۷ و ۱۴۰۰ با سال های کم بارش مواجه هستیم، 
ادامه داد: اگر بخواهیم تاب آوری را زیاد کنیم باید 
سرمایه گذاری های سنگین را انجام دهیم، تا بتوانیم 

جبران کنیم. 
وی اظهار کرد: در قانون پیش بینی شده است که 
مابه التفاوت  است  تکلیفی  صورت  به  نرخ ها  وقتی 
وزارت  به  دولت  را  تکلیفی  قیمت  و  فروش  قیمت 
نیرو پرداخت کند و صنعت برق باید مطالبات بخش 
خصوصی را پرداخت کند، لذا حدود ۱۵، ۱۶ هزار 
هزار   2۳ و  کنیم  تسویه  توانستیم  تومان  میلیارد 
مطالبه  ما  از  برق  تولیدکنندگان  تومان  میلیارد 

دارند. 
رجبی مشهدی افزود: اگر بخواهیم از این صحبت ها 
این گونه استنباط کنیم که قیمت را آزاد کنیم باید 
آن  لذا  بگیرند،  قرار  تاثیر  تحت  خانگی  مشترکان 
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به گزارش خبرنگار مهر، علی نیکزاد امروز در حاشیه جلسه فوق العاده کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
با موضوع قطعی برق، اظهار داشت: علیرغم اینکه نمایندگان مجلس برای سرکشی در حوزه های انتخابیه به 
سر می برند، امروز کمیسیون انرژی مجلس که کمیسیون ذینفع در بحث صنعت برق است، با حضور وزیر نیرو 

و معاونانش تشکیل جلسه داد.
وی بیان کرد: در این جلسه انتقاداتی به عملکرد وزارت نیرو در زمینه قطعی برق وارد شد. عدم اطلاع رسانی 
دقیق درباره قطعی برق یکی از مباحثی بود که در این جلسه از سوی نمایندگان مطرح شد و ابتدایی ترین 
کاری که وزارت نیرو می توانست انجام دهد، آن بود که مردم را از زمان خاموشی ها مطلع کند تا مردم، کسبه 

و کسانی که بیمار دارند، در یک زمان بندی مشخص بتوانند شرایط را مدیریت کنند.
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: روز گذشته رئیس جمهور گفت که ما با قطع کردن برق 

نیکزاد پس از جلسه فوق العاده کمیسیون انرژی:

دولت منابع هدفمندی یارانه ها را به وزارت نیرو نداده است
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: سازمان برنامه و بودجه منابع هدفمندی یارانه ها را به وزارت 
نیرو نداده است و مجلس کارگروهی برای پیگیری مشکل قطعی برق و حل و فصل این مشکل تشکیل 

می دهد.

صنعت، کمبود برق را جبران می کنیم که این یک 
زمینه  این  در  باید  ما  و  است  غیرکارشناسی  حرف 
و  عمومی  معابر  نهادها،  دولتی،  ادارات  سمت  به 
را  تولید  و بحث  زندگی مردم  برویم که  تشکیلاتی 

متوقف نمی کند.
دولت برای تولید برق از وزارت نیرو حمایت نکرد

نیکزاد ادامه داد: بر اساس برنامه ششم توسعه، وزارت 
توسعه  را  برق  صنعت  مگاوات  هزار   2۵ باید  نیرو 
می داد اما دولت این کار را انجام نداد و برای تحقق 
این مسئله از وزارت نیرو حمایت نکرد. این مسئله 

باعث ایجاد چالش هایی در کشور شده است.
بخش  از  چرا  که  است  این  دیگر  بحث  گفت:  وی 
خصوصی در این زمینه حمایت نشده است؟ بخش 
خصوصی دارای صنایع بزرگ است و آب را با منابع 
خودشان از خلیج فارس منتقل می کنند. بنده از این 
بخش ها بازدید داشتم و آنان آماده بودند که ۱۰ هزار 
و ۶۰۰ مگاوات برق را از طریق منابع خودشان تأمین 
کنند و در اختیار صنعت کشور قرار دهند تا فشار 
روی وزارت نیرو و صنعت برق کم شود. سوال ما این 
است چه دستی در کار بوده که این اجازه را نداده 

است؟
نماینده مردم اردبیل در مجلس شورای اسلامی بیان 
کرد: بحث بعدی درباره رمزارزهاست و برای وزارت 
نیرو عیب است که بگوید من نمی توانم جاهایی را 
که مجوز ندارند و برخلاف قانون، رمرزارز استخراج 
آن  در  برق  مصرف  میزان  کنم.  کنترل  می کنند، 
استخراج  خلاف  صورت  به  رمزارزها  که  نقطه ای 
می شود، کاملًا واضح و مبرهن است و قرار شد مدیریت 
شود. نیکزاد اظهار داشت: از سوی دیگر وزارت نیرو 
اعلام می کند که در این زمینه پیش بینی های لازم را 
نداشته است. سازمان عریض و طویلی به نام سازمان 
و شهرسازی  راه  وزارت  زیرمجموعه  که  هواشناسی 

است، قطعاً این پیش بینی های لازم را انجام داده و 
اگر هم انجام نداده، باید وامصیبتا گفت.

از ابتدا شاهد ناهماهنگی دولت دوازدهم بودیم
بین  در  هماهنگی  عدم  ابتدا  از  کرد:  تأکید  وی 
بود.  مشهود  دوازدهم  دولت  اجرایی  دستگاه های 
جمع بندی این نشست آن شد که کارهای اساسی 
که توسط وزارت نیرو در مورد تولید برق انجام نشده، 
شناسایی شود و همچنین مقرر شد کمیته ای تشکیل 
قطع  اطلاع رسانی  موضوع  در  پیشنهاداتی  و  شود 
کردن برق های ادارات، نهادها و دستگاه های دولتی 
که می توانند صرفه جویی لازم را داشته باشند، ارائه 
دهد. نایب رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
همچنین قرار بر این شد که فکری درباره تعطیلی 
کردن  جمع  شود.  گرمسیر  استان های  در  ادارات 
صنایع و کارگاه هایی که داخل آن ها رمزارزها فعال 
هستند و استفاده از توان بخش خصوصی در حوزه 
تقویت صنعت برق از دیگر مسائلی بود که مطرح شد 

و قرار شد اقدامات لازم صورت گیرد.
نیکزاد ادامه داد: زمانی که سازمان برنامه و بودجه 
در موضوع هدفمندکردن یارانه ها، منابع را از وزارت 
نیرو می گیرد و به موقع به آنان منتقل نمی کند و 
طلب بخش خصوصی هم به ناحق پرداخت نمی شود، 

انتظار چنین روزی را باید داشته باشیم.
وی اظهار داشت: قرار شد کارگروهی در مجلس برای 
پیگیری موضوع قطعی برق و کاهش مشکلاتی که 
در این زمینه وجود دارد، تشکیل شود و ما به صورت 

جدی این موضوع را پیگیری خواهیم کرد.
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی تأکید کرد: بنده 
دارم که در حد ممکن در مصرف  استدعا  مردم  از 
از  درخواستم  و  باشند  داشته  جویی  صرفه  انرژی 
وزارت نیرو هم این است که در وسط میدان باشد و 

این شرایط را به خوبی مدیریت کند.
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با اشاره به جلسه کمیسیون انرژی درخصوص قطع برق

حسنوند: تمام مجوز ماینرها لغو 
می شود

رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: یکی از بحث های مهم در خاموشی ها 
بحث استخراج رمزارزها بوده که قرار شد تمام 
مجوزها تا اطلاع ثانوی لغو شود و نظارت دقیقی 

با تدابیر اتخاذ شده در این حوزه صورت گیرد.

به گزارش ایسنا، فریدون حسنوند پس از پایان جلسه 
کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی در خصوص 
بررسی علل خاموشی ها  در جمع خبرنگاران، اظهار 
با  هستند  مستحضر  مردم  که  طور  همان  کرد: 
ایجاد شد  توجه به شرایط اضطراری که در کشور 
و با پیگیری رئیس مجلس شورای اسلامی و نایب 
انرژی  رئیس مجلس امروز جلسه ای در کمیسیون 
لازم  تصمیمات  اتخاذ  و  وضعیت  بررسی  جهت 
برگزار شد. اعتقاد ما بر این است که شرایط کشور 
به شدت موجب نگرانی مردم شده است و این حق 
را باید به مردم داد که در تابستان و وضعیت کرونا 
و تنگناهای موجود نمی توانند بیش از این سختی را 
تحمل کنند. باید پرسید چرا مسئولان ذیربط تدابیر 

لازم را تاکنون اتخاذ نکردند؟.
وی در ادامه اظهار کرد: در این جلسه در خصوص 
و  شود  انجام  مدت  کوتاه  در  باید  که  اقداماتی 
مدت  بلند  و  مدت  میان  در  باید  که  اقداماتی 
ما  امروز  گرفت.  صورت  بحث هایی  گیرد  صورت 
کمک  به  می تواند  که  داریم  مختلفی  ظرفیت های 
کند.  همراهی  را  صنعت  این  و  آمده  برق  صنعت 
برخی از وزارتخانه ها و سازمان ها نظیر وزارت نفت 
نیروگاه های برق هستند  و پتروشیمی ها که دارای 
باید آن را به طور کامل در اختیار وزارت نیرو قرار 
دهند تا ظرفیت این نیروگاه ها نیز وارد مدار شوند. 
بخشی از تولید بخش خصوصی از انرژی های تجدید 
پذیر است که حداقل ۶۰۰ مگاوات آن اکنون آماده 
بهره برداری است که مقرر شد هرچه سریع تر وزارت 
این  هفته  پایان  تا  حداکثر  قرارداد  انعقاد  با  نیرو 

ظرفیت را وارد مدار کند.
رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی در 
ادامه تصریح کرد: بحث اورهال برخی از نیروگاه ها 
که با تاخیر انجام شده بود باعث کاهش تولید شده 
مجددا  آن  مگاوات   ۳۱2 رامین  نیروگاه  اکنون  و 
وارد مدار شده است و می تواند ۳۰۰ مگاوات دیگر 
تا  را  خاموشی ها  می تواند  امر  این  کند.  تولید  نیز 
حدودی کاهش دهد. از سوی دیگر مقرر شد تمامی 
وزارتخانه ها، سازمان ها، نیروهای مسلح و بخش هایی 
که دارای ژنراتور و دیزل هستند از آن استفاده کرده 
استفاده کنند.  از برق دولتی  ترتیب کمتر  بدین  و 
حدود دو درصد از برق کشور صرف روشنایی معابر 
می شود و تاکید شد تا روشنایی معابر کاهش یافته 

و از خاموشی های منازل کم شود.
وی در ادامه تاکید کرد: از سوی دیگر با قطع برق 
در برخی از مناطق آب منازل نیز قطع می شود که 
قرار شد کمیته ای مشترک شکل گرفته و نسبت به 

چاه های  برق  تامین  منظور  به  ژنراتور  دیزل  خرید 
شود.  اقدام  مناطق  شرب  آب  تامین  و  آب  عمیق 
در ارتباط با صادرات برق نیز توصیه شد اولویت در 

مصرف داخل باشد.
انرژی  کمیسیون  پیشنهاد  کرد:  اضافه  حسوند 
مجلس شورای اسلامی این بود که در استان هایی 
که گرمسیر بوده به صورت نوبتی هر هفته تعطیل 
شوند تا شاهد کاهش مصرف برق باشیم. از سویی 
این بود که  از تصمیمات در کمیسیون  دیگر یکی 
شهرهایی که وضعیت قرمز کرونایی دارند از سوی 

دولت سه روز تعطیل اعلام شود.
تاثیر  خصوص  در  بحث  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
استخراج رمزارزها بر خاموشی ها بیان کرد: رمزارزها 
از دیگر موضوعات جدی بود که در مورد آن بحث 
هیچ  به  و  شود  لغو  مجوزها  تمام  شد  قرار  و  شد 
نشد.  داده  شهریورماه  پایان  تا  فعالیت  اجازه  وجه 
مشترکین پرمصرف که بیش از ۳۰ درصد افزایش 
صورت  به  ما  اعتقاد  به  دارند  مصرف  غیرمتعارف 
آن  به  دادستان  باید  دارند که  استخراج  غیرقانونی 
کل  دادستان  تصمیم  با  دیگر  سوی  از  کند.  ورود 
کشور و فرمانده کل سپاه بسیج نیز به عنوان ضابط 
برای شناسایی بخش های  انتظامی  نیروی  در کنار 

غیرقانونی استخراج رمزارز وارد شد.
اسلامی  شورای  مجلس  انرژی  کمیسیون  رئیس 
که  رمزارزها  از  برخی  مجوز  همچنین  داد:  ادامه 
از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت داده شده 
صرفا  مجوز  و  نیست  مشخص  آن  استخراج  مکان 
مکان های  تمام  شد  قرار  است.  شده  داده  فرد  به 
گردد.  مشخص  استعلام  با  رمزارز  استخراج 
برخواهد  گام  حوزه  این  در  جدیت  با  کمیسیون 
نیز  قوا  سران  به  کمیسیون  پیشنهادات  و  داشت 

ارجاع خواهد شد.

ستاد  حضوردر  با  اردکانیان،  رضا  ایسنا،  گزارش 
فرماندهی پیک بار ۱۴۰۰، نحوه اجرای برنامه های 
مدیریت بار و تامین برق مشترکان را مورد نظارت 
عامل  مدیران  با  وگو  گفت  در  و  داد  قرار  تاکید  و 
شرکت های برق سراسر کشور، جزئیات تصمیمات 
اول  معاون  بازدید  و  دولت  هیات  در  گذشته  روز 
رئیس جمهور از مرکز دیسپاچینگ را تشریح کرد.

وی با تاکید براینکه نهایت تلاش باید برای جلوگیری 
بسته  بکار  خانگی  بخش  در  خاموشی  بروز  از 
اهمیت  کرونایی  روزهای  این  در  کرد:   شود،اظهار 
استمرار تامین برق بیمارستان ها و مراکز حساس و 
حتی خانه های مردم بسیار مهم و خط قرمز ماست. 
اردکانیان افزود: شرکت های توزیع برق در سراسر 
کشور موظف هستند با دقت کافی جداول احتمالی 
خاموشی را منتشر و به صورت گسترده در رسانه 
ملی و کانال های ارتباطی با مردم منتشر کنند. وی 
و  ها  رسانه  در  حضور  با  هم  مدیران  کرد:  تصریح 
گفت وگو با مردم، ضمن تشریح وضعیت برای آنان، 

صدای مردم را نیز بشنوند.

وزیر نیرو: اعمال خاموشی بدون 
برنامه پذیرفتنی نیست

وزیر نیرو گفت: از این پس، به جز موارد اضطراری، 
اعمال خاموشی به مردم ،بدون برنامه پذیرفتنی 
نیست و مدیران عامل شرکت های توزیع باید 
به صورت دقیق و منظم برای اجرای آن نظارت 

کامل داشته باشند.
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بـه گـزارش ایسـنا، محمـد مولوی نماینـده آبـادان در 
مطلبـی در صفحـه توییتـر خـود بـا اشـاره بـه قطعی 
گسـترده بـرق در سراسـر کشـور نوشـت: »همـه مـا 
چالـش کمبـود آب و قطعی بـرق را در این سـال ها و 

روزهـای اخیـر حـس کردیم.
بایـد از ظرفیت دانش هسـته ای در افزایش تولید برق 

و شـیرین کردن آب اسـتفاده بهینه و کامل را بکنیم.
غربـی ها بـا اعمال محدودیت های  هسـته ای سـعی 
مـی کنند بحـران های بزرگتـری را در موضـوع برق و 

آب در ایـران به وجـود بیاورند.«

مولوی: باید از ظرفیت دانش 
هسته ای در افزایش تولید برق 

استفاده کرد
تحقیقات  و  آموزش  کمیسیون  رییس  نایب 
از  باید  که  کرد  تاکید  اسلامی  شورای  مجلس 
ظرفیت دانش هسته ای در افزایش تولید برق 
را  کامل  و  بهینه  استفاده  آب  کردن  و شیرین 

بکنیم.

علیرضا ورناصری در گفت وگو با ایسنا، در خصوص اهمیت انتخاب وزرای نیرو و نفت در دولت آینده و نقش 
کلیدی این دو وزیر در استان خوزستان اظهار کرد: افرادی باید سکان دو وزارت خانه مهم نیرو و نفت را در 

دست بگیرند که نگاه بخشی نداشته باشند و نگاه شان، تماما ملی باشد.
وی افزود: نگاه و نگرش افرادی که در دولت آینده قرار است وزارت خانه های نفت و نیرو را در اختیار بگیرند 
باید به شکلی باشد که در عین حال توجه به استان ها، در پیشبرد اهداف و برنامه نگاه ملی مد نظرشان باشد.
این عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: اگر نگاه ها، بخشی باشد و سیاست های غلط در 
نیرو در آن ها نقش کلیدی خواهند  دستور کار قرار بگیرد، استان هایی مثل خوزستان که وزارت نفت و 

داشت، با مشکلات جدی مواجه خواهند شد.
ورناصری افزود: منافع و سرنوشت استان های خوزستان و چهارمحال و بختیاری با وزارتخانه های نفت و نیرو 
گره خورده است و در این زمینه تشریک مساعی خواهیم کرد. رایزنی هایی میان نمایندگان مجلس در این 

خصوص آغاز شده است اما هنوز تا آغاز به کار دولت جدید فرصت وجود دارد.
وی گفت: حتما در برخورد با افرادی که به عنوان وزیر در دولت آینده معرفی خواهند شد، منافع استان 
خوزستان و چهارمحال و بختیاری را مورد نظر قرار خواهیم داد و مسائل این دو استان را پیگیری خواهیم 

کرد.

یک عضو کمیسیون انرژی:

نگاه وزرای آینده نیرو و نفت باید تماما ملی باشد
ایسنا/خوزستان عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: افرادی باید سکان دو وزارت خانه 

مهم نیرو و نفت را در دست بگیرند که نگاه بخشی نداشته باشند و نگاه شان، تماما ملی باشد.

به گزارش ایسنا، جلسه فوق العاده کمیسیون انرژی 
مجلس شورای اسلامی از ساعت ۸ صبح امروز آغاز 
نایب  با حضور  این جلسه  در  است  قرار  است.  شده 
علل  مربوطه  مسئولان  و  نیرو  وزیر  مجلس،  رئیس 
خاموشی های اخیر و راهکارهای مدیریت آن مورد 
بحث و بررسی قرار گیرد. مالک شریعتی نیاسر، عضو 
به دستور  اشاره  با  ایسنا  با  کمیسیون در گفت وگو 
ان شاءالله در جلسه فوق  بیان کرد:  این جلسه  کار 
العاده  کمیسیون که با حضور وزیر نیرو و نایب رییس 
مجلس برگزار می شود، مباحثی نظیر عدم افزایش 
وتجدیدپذیر(  ترکیبی  )حرارتی،  نیروگاهی  ظرفیت 
طبق قانون برنامه ششم، عدم پیگیری تهاتر گاز ایران 
کاهش  برای  گذاری  عدم سرمایه  ارمنستان،  برق  با 
تلفات و رفع فرسودگی شبکه، اجرای ناقص طرح فهام 
)هوشمندسازی(، جبران زیان مصرف کنندگان ناشی 
از  قطعی برق خارج از برنامه و ناهماهنگی وزارت نفت 
در نتیجه تاخیر در تعمیرات زمستانی و نیز تعجیل 

درتولید برق آبی مورد بحث و بررسی قرار می گیرد.

جلسه فوق العاده کمیسیون 
انرژی برای بررسی علل قطعی 

برق
جلسه کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
و  اخیر  های  خاموشی  علل  بررسی  منظور  به 

راهکارهای مدیریت صحیح آن، آغاز شد.
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متن کامل

تاثیر  درباره  ایسنا  با  گفت وگو  در  توانگر  مجتبی 
قطعی برق بر کسب و کارها گفت: کسب و کارها 
قطعی  قربانی  اولین  و کشاورزی  در بخش صنعت 
برق  قطعی  بخش ها،  سایر  از  قبل  و  هستند  برق 
در همین بخش ها صورت می گیرد. حتی سال های 
گذشته که قطعی برق به صورت سراسری در حد 
فعلی نداشتیم هم برق بسیاری از واحدهای صنعتی 

و کشاورزی در تابستان قطع می شد.
وی افزود: علاوه بر این، قطعی برق در شرایط فعلی 
اصناف را هم بسیار درگیر کرده است و حتما در 
چنین شرایطی اصناف نیز متضرر می شوند. به ویژه 
از پیش  دور جدید قطعی برق که برنامه روشن و 

اعلام شده ای نداشته است به همه اصناف به ویژه 
اصنافی که نیازمند استفاده از برق برای یخچال ها 

و فریزرها هستند آسیب جدی وارد می کند.
این نماینده مجلس درباره همزمانی قطع آب و برق 
در برخی استان ها نیز یادآور شد: یکی از معضلات 
شبکه برق کشور، عدم اتصال کامل شبکه برق در 
مناطق مختلف با یکدیگر است. در شرایطی که قطع 
برق منجر به قطع جریان آب می شود این مشکل 
خود را بیشتر نشان می دهد. لازم است در مناطقی 
آب  شبکه  ارتباط  یا  و  بیشتر  گرمای  دلیل  به  که 
به برق، نیاز بیشتری به برق دارند، تدبیر بیشتری 
برق  از قطع  پایداری شبکه برق و جلوگیری  برای 

صورت گیرد.
برنامه  از  مردم  اطلاع  ضرورت  درباره  توانگر 
اطلاع  ضرورت  کرد:  خاطرنشان  نیز  خاموشی ها 
روشن  و  واضح  کاملا  برق  قطعی  برنامه  از  مردم 
است. فقط کافی است وضعیت افرادی که به دلیل 
قطعی برق در آسانسور گیر می کنند و یا بیمارانی 
را  نیاز دارند  برقی پزشکی  به وسایل  که در منزل 
در نظر بگیریم. متاسفانه اطلاع رسانی فعلی ناقص 
و مبهم است و شاهد قطعی برق خارج از برنامه نیز 
باید  برق  قطعی  رسانی  اطلاع  روند  حتما  هستیم. 

تغییر اساسی کند.
تاثیر  درباره  اقتصادی مجلس  این عضو کمیسیون 
استخراج رمزارزها بر قطعی برق نیز گفت: استخراج 
ولی همه  است  بوده  موثر  برق  قطعی  در  رمزارزها 
مشکل به این بخش برنمی گردد. اقتصاد صنعت برق 
فرسوده  نیروگاه ها  از  بسیاری  دارد.  اساسی  مشکل 
است و بخش خصوصی انگیزه ای برای حضور در این 
بخش ندارد و سرمایه گذاری لازم نیز طی سال های 
گذشته برای نوسازی نیروگاه ها و ایجاد ظرفیت های 

جدید نیروگاهی انجام نشده است.

وی تاکید کرد: در حال حاضر البته فعالیت مزارع 
تا زمان عادی شدن شبکه  ارز  مجاز استخراج رمز 
برای  تلاش هایی  همچنین  است.  شده  متوقف 
صورت  رمزارز  استخراج  غیرمجاز  مزارع  شناسایی 
گرفته است ولی به نظر می رسد، امکان شناسایی 
سایر مزارع غیرمجاز از طریق رصد جریان مصرف 
برق توسط وزارت نیرو شدنی است. به عنوان نمونه 
مصرف  قبل  ماه های  در  که  صنعتی  واحد  یک  در 
رشد  با  اخیر  ماه های  در  و  داشته  مشخصی  برق 
ناگهانی مصرف مواجه شده است، می توان احتمال 
استخراج رمز ارز داد و با بررسی دقیق تر و بازدید 
میدانی به قطعیت رسید. در هر صورت مواجهه با 
این  مزارع غیرمجاز رمزارز و تشدید مجازات ها در 

زمینه ضروری است.

توانگر: مزارع غیرمجاز 
استخراج رمز ارز باید شناسایی 

شوند
مجلس شورای  دیجیتال  اقتصاد  کمیته  رئیس 
اسلامی از توقف فعالیت مزارع مجاز استخراج 
رمز ارز تا عادی شدن شبکه برق خبرداد و در 
رمزارزها  استخراج  اگرچه  که  گفت  حال  عین 
به  مشکل  همه  ولی  بوده  موثر  برق  قطعی  در 
متوجه  آن  از  بخشی  و  برنمی گردد  بخش  این 

فرسودگی نیروگاه هاست.

رئیس کمیسیون توسعه صادرات اتاق ایران معتقد 
و  رونق  در همه شرایط چه  مالیاتی  است سیستم 
کرونا  شیوع  مانند  بحرانی  شرایط  و چه  رکود  چه 
اقتصاد  درجه حرارت  تنظیم گر  و  راهگشا  می تواند 
هر کشوری باشد مشروط بر اینکه از آن به درستی 
استفاده شود. موضوع توجه اجباری دولت به مالیات 
مالیات ستانی  سیستم  روزرسانی  به  برای  تلاش  و 
در کشور بعد از کاهش درآمدهای نفتی همواره از 
سوی کارشناسان و فعالان اقتصادی مورد انتقاد بوده 

است؛ اینکه چرا دولت باید بدون توجه به فرارهای 
مالیاتی که اتفاق می افتاد تنها از بخش کوچکی از 
جامعه که عملکرد شفافی داشتند، مالیات دریافت 

کند و سایرین را به فراموشی بسپارد.
کمیسیون  رئیس  نفر،  جمشید  رابطه  همین  در 
که  مطلب  این  بیان  با  ایران  اتاق  صادرات  توسعه 
نشده  استفاده  درستی  به  مالیات  ابزار  از  ایران  در 
است، تصریح کرد: زمانی که کل اقتصاد را برمبنای 
درآمد نفتی گذاشتیم و توجهی به مالیات نکردیم، 
فرارهای مالیاتی در مقابل حجم مالیاتی که دریافت 

می شد رقم بسیار بالایی بود.
این فعال اقتصادی در گفت وگو با پایگاه خبری اتاق 
ایران تصریح کرد: وقتی درآمد نفت کاهش یافت و 
دولت بسیار بزرگ شد تازه به یاد مالیات افتادیم. 
از  اینکه  جای  به  هم  وضعیت  این  در  متاسفانه 
رمپی برای بالا رفتن درآمدهای مالیاتی و یا پایین 
آمدن آن استفاده کنیم از سیستم های آسانسوری 
یا  افزایش  را  مالیات  بهای  یکباره  و  گرفتیم  بهره 
کاهش دادیم. بر اساس اظهارات این فعال اقتصادی 
این چنینی تبعات پیچیده و گسترده ای  تصمیمات 
تصمیم  آنها  به  توجه  بدون  که  دارد  کشور  برای 
اقتصادی  ناگهان در شرایط رکود  اینکه  می گیریم. 
هزینه  یافته،  کاهش  جامعه  اقشار  همه  درآمد  که 
افزایش  درصد   ۷۰ تا   ۳۵ از  را  ساختمان  عوارض 
می دهیم، بی معناست و اثرات خطرناکی در پی دارد.

ایران خاطرنشان کرد:  اتاق  نمایندگان  عضو هیات 
سال ها از خانه های خالی مالیاتی دریافت نکردیم و 
بخشی از سرمایه های کشور برای مقابله با تورم به 
این سمت سوق پیدا کرد. حالا که شرایط اقتصادی 
کشور وخیم است، ناگهان دولت، مالیات آسانسوری 
موجب  و  می گیرد  نظر  در  خالی  خانه های  برای 
می شود بخش زیادی از سرمایه ها از این حوزه خارج 

جمشید نفر در گفت وگو با پایگاه خبری اتاق ایران

دولت باید برای مودیان مالیاتی 
شریک منصف و منطقی باشد

ایران  اتاق  صادرات  توسعه  کمیسیون  رئیس 
مالیات را بهترین ابزار برای تنظیم اقتصاد یک 
کشور برشمرد و از اقدامات ناگهانی برای افزایش 

یا کاهش سقف مالیات انتقاد کرد.

https://otaghiranonline.ir/news/38797
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حسنوند  فریدون  ایرنا  سیاسی  خبرنگار  گزارش  به 
کمیسیون  العاده  فوق  جلسه  در  چهارشنبه  امروز 
انرژی که درباره خاموشی های مکرر برق برگزار شد، 
اظهار کرد: شرایط خاصی کشور برای قطعی برق به 
باید  را  این حق  شدت موجب نگرانی مردم شده و 
و  کرونا  موضوع  و  تابستان  شرایط  در  داد  مردم  به 
همه  این  تحمل  مردم  دارد،   وجود  که  تنگناهایی 

سختی و مشقت را ندارند.
لزوم  بر  تاکید  با  مجلس  انرژی  کمیسیون  رییس 
کشور  گفت:  بلندمدت  و  میان مدت   تدابیر  اتخاذ 
ظرفیت های مختلفی دارد که می تواند برای کمک به 
صنعت برق از آنها استفاده شود. به عنوان مثال امروز 
بعضی از وزارتخانه ها و سازمان ها مانند وزارت نفت، 
پتروشیمی ها و صنایع دیگر دارای نیروگاه های برق 
هستند که این نیروگاه ها باید به طور کامل در اختیار 

وزارت نیرو قرار بگیرند.
توسط  برق  از  بخشی  این  بر  علاوه  داد:  ادامه  وی 
بخش خصوصی و انرژی های تجدید پذیر تولید می 
شود. این امکان وجود دارد که حداقل ۳۰۰ مگاوات با 
انعقاد قرارداد توسط وزارت نیرو با این مجموعه ظرف 
حداکثر هفته آینده به مدار وارد شود. به گفته رییس 
کمیسیون انرژی مجلس موضوع دیگر در قطعی برق، 

بازسازی نیروگاه ها بوده که با تاخیر انجام شده و این 
مورد هم منجر به کاهش تولید شد.

حسنوند با بیان اینکه باید همه وزارتخانه ها، سازمان ها، 
نیروهای مسلح، بیمارستان ها از ژنراتورهای برق خود 
استفاده کنند، گفت: این مورد سبب می شود از برق 
سراسری کمتر استفاده شود و مشترکین خانگی با 

کاهش خاموشی مواجه نشوند.
 به گفته رییس کمیسیون انرژی حدود 2 درصد از 
مصرف برق کشور در روشناییمعابر مصرف می شود 
که از وزارت نیرو خواسته شد که تکلیف این موضوع 

را هم روشن کند.
در  برق  و  آب  همزمان  قطع  درباره  همچنین  وی 
بعضی از مناطق گفت: در این زمینه مقرر شد کمیته 
برنامه  سازمان  استان،  هر  استانداران  از  مشترک 
بودجه، اداره مربوط به اداره برق، دیوان محاسبات و 
سازمان بازرسی تشکیل شود و  همچنین خرید دیزل 

ژنراتور در دستور کار قرار بگیرد.
برای  مجلس  انرژی  کمیسیون  العاده  فوق  نشست 
بررسی علل خاموشی های اخیر و جلوگیری از تداوم 
آن امروز چهارشنبه با حضور »رضا اردکانیان« وزیر 
نایب رییس مجلس، »فریدون  نیکزاد»  نیرو، »علی 
اعضای  سایر  و  انرژی  کمیسیون   رییس  حسنوند« 
کمیسیون به میزبانی مجلس شورای اسلامی برگزار 

شد.

رییس کمیسیون انرژی مجلس:

سازمان ها و نهادها نیروگاه ها را 
در اختیار وزارت نیرو قرار دهند

انرژی مجلس  تهران-ایرنا - رییس کمیسیون 
و  سازمان ها  و  نهادها  همه  از  اسلامی  شورای 
در  که  نیروگاه هایی  تا  خواست  وزارتخانه ها 
اختیار دارند را برای حل بحران خاموشی ها به 

وزارت نیرو تحویل دهند.

عالی  شورای  دبیرخانه  مدیرکل  مالکی،  نصرت الله 
با غلامحسین شافعی  از کشور  ایرانیان خارج  امور 
از  دیدار  این  در  او  کرد.  دیدار  ایران  اتاق  رئیس 
ایرانیان خارج  امور  عالی  دبیرخانه شورای  ظرفیت 

از کشور گفت.
کنار  و  گوشه  هر  در  ایران  فرزندان  گفت:  مالکی 
این ها در  باید تکریم شوند؛ مسائل  جهان هستند، 
سرمایه گذاری  و  بانکی  مسائل  تابعیتی،  دو  حوزه 
و  ایرانی  هویت  ارتقای  موضوع  باید  شود.  حل 
این  برای حل  گیرد.  قرار  توجه  مورد  فارسی  زبان 
مشکلات از پارلمان بخش خصوصی می خواهیم در 

کنار ما باشند.
ایرانیان  امور  عالی  شورای  دبیرخانه  داد:  ادامه  او 
خارج از کشور یکی از نهادهای بسیار مهم در هموار 
از  خارج  ایرانیان  سرمایه های  جذب  مسیر  کردن 

کشور و همکاری اقتصادی و تجاری با آن هاست؛ در 
نشست های سازمان، رئیس جمهوری و وزرا حضور 

دارند و مصوبات آن حکم قانونی دارد.
با  ایران  اتاق  دیگر  سوی  از  کرد:  تصریح  مالکی 
جایگاهی که دارد می تواند علقه مشترک با ایرانیان 
خارج کشور را بسط و گسترش دهد. می خواستیم 
مشخص کنیم که چه کارهایی را می توانیم به صورت 
مشترک انجام دهیم تا بتوانیم از ظرفیت ایرانی های 
خارج از کشور برای توسعه اقتصادی کشور استفاده 
کنیم. بعد از آن حقیقی، معاون مدیرکل دبیرخانه 
شورای عالی امور ایرانیان خارج از کشور گفت: ما 
به عنوان دبیرخانه شورای عالی ایرانیان خارج کشور 
باید به چارچوبی برسیم که بتوانیم از توان نخبگان 
اداره جذب نخبگان کارگروه  استفاده کنیم.  کشور 
اقتصاد و بازرگانی دارد که چند وزیر در آن عضویت 

دارد و باید بتوانیم از این ظرفیت بهره بگیریم.
کنسولی  و  حقوقی  اداره  رئیس  هاشمی  ادامه  در 
دبیرخانه شورای عالی امور ایرانیان خارج از کشور 
ما  و  است  تسهیل گری  عالی  شورای  نقش  گفت: 
ایرانی  سرمایه گذار  می کنیم.  تلاش  زمینه  این  در 
می خواهد کار کند و باید مشکل تعامل بانکی حل 
سرمایه گذاری  قانونی  بسترهای  از  بتوانند  تا  شود 
کنند، سود خود را به محل زندگی خود بازگردانند 
و تا زمانی که این مشکلات حل نشود، کار دشوارتر 
می شود. او با اشاره به مسئله تشکل های موازی در 
وزارت کشور گفت: نوع تعامل و نظر اتاق درباره این 
می تواند چون گذشته  اتاق  آیا  و  تشکل ها چیست 
این  آیا  و  باشد  اقتصادی  فعالان  برای  امنی  مأمن 
یا  باشند  تجار  مراجعه  محل  می توانند  مجموعه ها 
ایران گفت:  اتاق  رئیس  خیر؟ غلامحسین شافعی، 
داریم.  بالایی  انسانی  نیروی  ظرفیت  ایران  در  ما 
این ها در خارج از کشور هم در حوزه علم اقتصاد، 

غلامحسین شافعی در دیدار با مدیرکل دبیرخانه 
شورای عالی امور ایرانیان خارج از کشور

باید از ظرفیت نخبه های ایرانی 
در اقتصاد کشور استفاده شود

رئیس اتاق ایران گفت: ایرانیان خارج از کشور 
ظرفیت بالایی دارند و باید بتوان با برگرداندن 
اعتماد و حل مشکلاتشان، آن ها را برای همکاری 
اقتصادی و سرمایه گذاری در ایران تشویق کرد.

https://otaghiranonline.ir/news/38802
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دولت،   رسانی  اطلاع  پایگاه  از  ایرنا  گزارش  به 
از  پس  شنبه(  )سه  امروز  عصر  جهانگیری  اسحاق 
جلسه بررسی خاموشی های اخیر و تصمیم گیری 
کشور  در  برق  مصرف  مدیریت  نحوه  خصوص  در 
امیدواریم  اینکه  بر  تأکید  با  خبرنگاران  جمع  در 
با تصمیمات گرفته شده در بخش خانگی حداقل 
برق  قطع  شاهد  اصلًا  یا  و  شود  اعمال  خاموشی 
مشترکین خانگی نباشیم، افزود: باید طبق دستور 
رییس جمهور خاموشی ها در شبانه روز و در ساعت 
به  از ۴۸ ساعت قبل  انجام شود و حداقل  محدود 

اطلاع مردم برسد.
جهانگیری تصریح کرد: امیدواریم با تدابیر اندیشیده 
شده مشکل خاموشی ها در کشور به حداقل ممکن 

اینکه  بر  تأکید  با  اول رییس جمهور  برسد. معاون 
صنعت برق از صنایع مهم و پیشرو در کشور است 
سرمایه  حجم  گذشته  های  سال  طی  داد:  ادامه 
شده  انجام  صنعت  این  در  زیادی  بسیار  گذاری 
نیروگاه های  تولید برق  تا جایی که ظرفیت  است 
حرارتی و آبی در کشور ۸۵ هزار مگاوات است که 
در دنیا جزو ظرفیت های بالا به حساب می آید و 
از نظر ظرفیت نیروگاهی در ردیف چهاردهم جهان 
هستیم که نشانگر جایگاه بالای جمهوری اسلامی 

ایران در این زمینه است.
جهانگیری با بیان اینکه از ظرفیت ۸۵ هزارمگاواتی 
به جهت عملیاتی و با احستاب ظرفیت نیروگاه های 
می  استفاده  مگاوات  هزار   ۵2 حاضر  حال  در  آبی 
شود، ادامه داد: ظرفیت تولید برق نیروگاه های آبی 
۱2 هزار مگاوات است که به دلیل خشکسالی سال 
جاری و وضعیت سدها و همچنین پیش بینی آب 
از ظرفیت  مگاوات  هزار  تا سه  دو  اندازه  در  شرب 
آنها استفاده نمی شود و از این بابت در استفاده از 
نیروگاه های آبی با محدودیت زیادی مواجه هستیم.

معاون اول رییس جمهور همچنین به افزایش دمای 
کره زمین به ویژه منطقه خاورمیانه اشاره و تأکید 
کرد: طبق آمار وزارت نیرو در حدود ۶۴ هزارمگاوات 
مصرف برق فعلی کشور است که با تولید ۵۳ هزار 
کسری  مگاوات  هزار  یازده  فاصله  شاهد  مگاواتی، 
هستیم. جهانگیری تصریح کرد: طبق مصوبه قبلی 
کشور  در  برق  مصرف  مدیریت  در خصوص  دولت 
بخش  ویژه  به  پرمصرف  واحدهای  مصرف  باید 
صنعت از ساعات پیک مصرف برق کشور به ساعات 
دیگر منتقل شود و وزارت نیرو موظف است ساعات 
اوج مصرف را به ساعات دیگر تقسیم نماید و طبق 
مصوبه دولت در خردادماه به وزارت نیرو اجازه داده 

شده تا اقدامات لازم را در این زمینه انجام دهد.

جهانگیری: دولت به دنبال 
مدیریت مصرف برق وعدم 

آسیب به زندگی مردم است
تهران"ایرنا"معاون اول رییس جمهور با قدردانی 
از تلاش های وزارت نیرو و صبر و بزرگواری مردم 
در روزهای اخیر به دلیل خاموشی ها تأکید کرد: 
تمام بخش های دولت در صحنه هستند تا مردم 
را  زیادی  فشار  کرونا  و  تحریم  شرایط  در  که 
تحمل می کنند در زمینه مدیریت مصرف برق 
به گونه ای عمل شود که به زندگی مردم آسیبی 

نرسد.

معاون اول رییس جمهور افزود: طبق مصوبه دولت 
باید ساعات اداری در کشور در زمان افزایش مصرف 
از  کمتر  ادارات  در  اتاق  دمای  و  یابد  تغییر  برق 
2۵ درجه نباشد و در تعطیلات نیز باید واحدهای 
ادارات خاموش شوند و در صورت عدم  سرمایشی 
رعایت این اقدامات مسئولیت متوجه روسای ادارات 
زمینه  این  در  نیز  لازم  برخوردهای  باید  که  است 
علیرغم  اینکه  بیان  با  جهانگیری  پذیرد.  صورت 
و  خشکسالی  دلیل  به  دولت  خردادماه  مصوبه 
به  داد:  ادامه  شدیم،  روبرو  کسری  با  دما  افزایش 
در  اخیر  های  خاموشی  برق  مصرف  افزایش  دلیل 
اذیت  ناحیه  این  از  مردم  و  گرفت  صورت  کشور 
ایران  از مردم شریف  نیز  رییس جمهور  شدند که 
عذرخواهی کرد چرا که مردم با این خاموشی ها با 

فشارهای زیادی روبرو شدند.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به تصمیمات دولت 
در خصوص خاموشی های اخیر ادامه داد: وزیر نیرو 
تا سه هفته آینده از اختیارات کامل برخوردار است 
و طبق اصل ۱2۷ و ۱۳۸ قانون اساسی دولت می 
تواند اختیارات را به وزیر نیرو واگذار کند و در زمان 
کل  برای  نیرو  وزیر  دستورات  این چنینی  حوادث 

کشور و استانداران لازم الاجراست.
جلسه  این  مصوبه  دیگر  خصوص  در  جهانگیری 
تأکید کرد: به مردم اطمینان می دهیم که وزارت 
جمله  از  ضروری  و  مهم  های  بخش  برق  نیرو 
که  تماسی  در  و  کند  نمی  قطع  را  ها  بیمارستان 
داشتم  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزیر  با 
تمام بیمارستان های دولتی و غیردولتی دارای برق 
اضطراری هستند و وزیر نیرو هم دستور داده است 

تا برق بیمارستان ها قطع نشود.
تصمیمات  خصوص  در  جمهور  رییس  اول  معاون 
با  برخورد  زمینه  در  جلسه  این  مصوبات  و  دولت 

دستگاه های ماینر و تولیدکننده رمز ارزها در کشور 
باید فعالیت  تصریح کرد: طبق مصوبه قبلی دولت 
بخش های محدودی در کشور که مجوز استخراج 
رمز ارز داشتند متوقف شود و در هیچ یک از ساعات 
ارز نیستند و در  به استخراج رمز  شبانه روز مجاز 
لغو خواهد  آنها  واحدها، مجوز  این  فعالیت  صورت 
شد. جهانگیری در خصوص فعالیت تولیدکنندگان 
مقرر  کرد:  خاطرنشان  کشور  در  ارز  رمز  غیرمجاز 
شد با هماهنگی شورای تأمین استان ها، کارگروهی 
در این زمینه تشکیل شود و وزارت نیرو با تحلیل 
با  اطلاعات  وزارت  واحدها،  مصرفی  برق  میزان 
با  ارتباطات  وزارت  همچنین  و  گسترده  فعالیت 
واحدهای  این  به خود  ابزارهای تشخیصی مختص 
آنها  فعالیت  از  و  کنند  شناسایی  را  غیرمجاز 
جلوگیری به عمل آورند. معاون اول رییس جمهور 
ادامه داد: در خصوص میزان مصرف برق در کشور 
اختلاف نظرهایی وجود دارد که در سال جاری به 
دلیل خشکسالی و مسایل دیگر، میزان مصرف برق 
افزایش یافته اما به نظر می رسد مصارف غیرطبیعی 
ماینر  های  دستگاه  ناحیه  از  کشور  در  برق  دیگر 
شورای  و  قضاییه  قوه  هماهنگی  با  که  باشد 
تا  شد  مقرر  دولت  هیئت  تصمیم  و  کشور  امنیت 
با این واحدهای غیرمجاز برخورد شود. جهانگیری 
نماینده  عنوان  به  استانداران  داد:  ادامه  همچنین 
مصرف  مدیریت  برای  هستند  مکلف  دولت  عالی 
برق در کشور با هماهنگی وزارت نیرو همکاریهای 
زمینه  این  در  نیز  نیرو  وزیر  و  انجام دهند  را  لازم 
دستور اعمال محدودیت های مصرف برق در کشور 
را داده است که دستورات وزیر نیرو تعیین کننده و 
همانند دستور دولت است و استانداران که همواره 
در مدیریت بحران ها نقش کلیدی داشتند در این 
شرایط حساس کشور با وزارت نیرو همکاری های 

https://www.irna.ir/news/84395598/%D8%AC%D9%87%D8%A7%D9%86%DA%AF%DB%8C%D8%B1%DB%8C-%D8%AF%D9%88%D9%84%D8%AA-%D8%A8%D9%87-%D8%AF%D9%86%D8%A8%D8%A7%D9%84-%D9%85%D8%AF%DB%8C%D8%B1%DB%8C%D8%AA-%D9%85%D8%B5%D8%B1%D9%81-%D8%A8%D8%B1%D9%82-%D9%88%D8%B9%D8%AF%D9%85-%D8%A2%D8%B3%DB%8C%D8%A8-%D8%A8%D9%87-%D8%B2%D9%86%D8%AF%DA%AF%DB%8C-%D9%85%D8%B1%D8%AF%D9%85
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یادداشت

موفقیت آمیز بودن طرح آزمایشی »هفته کاری 4روزه« در جهان

شیفت اروپا به ویکند 3 روزه
مترجم: سارا بنی صدر

آزمایش  با  اروپا،  در  فراغت«  و  کار  ساعات  بین  »تعادل بخشی  طرح  بزرگ ترین   : دنیای اقتصاد 
دارد،  نام  کوتاه تر«  »هفته کاری  که  طرح  این  در  خورد.  استارت  »هفته کاری4روزه«  موفقیت آمیز 
یک درصد از جمعیت شاغل در ایسلند مشمول کاهش ساعت کار و افزایش تعطیلات آخرهفته از 
۲روز به 3روز شدند. این طرح 4 عایدی برای کارمند و کارفرما داشته است. ویکند 3روزه در بقیه 
کشورها نیز تحت تاثیر »تغییر سبک زندگی در عصر کرونا« به اجرا درآمده است. اروپا در تعادل جدید 

کار و زندگی، به دنبال »دورکاری دائمی« است.

متن کامل

به  خود  جدید  شماره  در  اکونومیست  هفته نامه 
موضوع بازگشت کارکنان به محیط های کاری پس 
است.  پرداخته  کرونایی  محدودیت های  کاهش  از 
بررسی های این مقاله نشان می دهند اکثر کارکنان 
تمام  وقت  به صورت  قبل  صورت  به  ندارند  تمایل 
با  را  کارفرمایان  این  و  بازگردند  کاری  دفاتر  به 
انتخاب های سختی روبه رو کرده است. روز گذشته 
نیز بی بی سی در گزارشی از موفقیت آمیز بودن طرح 
آزمایشی کاهش روزهای کاری در ایسلند خبر داد 

که منجر به کمتر شدن ساعات کار کارگران خواهد 
شد. این درحالی است که در فاصله سال های 2۰۱۵ 
کار،  ساعت  میزان  همین  برای  کارگران   2۰۱۹ تا 
در  بی بی سی  می کردند.  دریافت  کمتری  حقوق 
کمتر  وجود  با  که  است  کرده  تاکید  خود  گزارش 
شدن ساعت کار، بهره وری در اکثر دفاتر کاری ثابت 
ساعت  کم کردن  طرح  است.  یافته  بهبود  یا  مانده 
آزمایش  ایسلند روی 2۵۰۰ کارگر درحال  کار در 
این  شاغل  از جمعیت  درصد  یک  تقریبا  که  است 

پایدار  دموکراسی  انجمن  می شود.  شامل  را  کشور 
»اتونومی«  و موسسه مطالعاتی   ALDA به  موسوم 
کارگران  از  بسیاری  که  کردند  تاکید  ایسلند  در 
تا ۳۶  به ۳۵  از ساعت کاری ۴۰ ساعت در هفته 
ساعت در هفته منتقل شده اند. ویل استرونژ، مدیر 
تحقیق در اتونومی گفت: »تحقیقات نشان می دهد 
برای  جهان  در سطح  که  آزمایشی  بزرگ ترین  که 
هفته کاری کوتاه تر انجام شده، موفقیت چشمگیری 
داشته است.« محققان بر این باورند که این دست 
طرح های آزمایشی سبب خواهد شد که اتحادیه ها 
کاری  الگوهای  باب  در  مجدد  مذاکرات  به  تشویق 
دادند  گزارش  کارگران  دیگر  سوی  در  شوند. 
و  دارند  کمتری  استرس  جدید؛  ایده  این  در  که 
است.  یافته  بهبود  آنان  زندگی  تعادل  و  سلامت 
کاری چهار  هفته  کرونا،  به دلیل شیوع  نیز  اسپانیا 
فرصت  این  نیز  نیوزلند  و  می کند  امتحان  را  روزه 
را به کارمندان خود داده است که با حقوق ثابت، 

2۰درصد از ساعت کاری خود کم کنند.
برای  هم  ژاپن  دولت   IEB.Today گزارش  طبق 
خود،  مردم  زندگی  و  کار  توازن  بهبود  به  کمک 
می خواهد قانون ۴ روز کار در هفته را تصویب کند. 
باعث می شود کارکنان زمان بیشتری را  این طرح 
با دوستان و خانواده های خود بگذرانند و همچنین 
یادگیری  و  آموزش  برای  بیشتری  زمان  و  شانس 
مهارت های جدید داشته باشند. به علاوه، چهار روز 
کار در هفته می تواند به جبران کمبود نیروی کار 

ژاپن کمک کند.
ممکن  هفته  در  کار  روز  چهار  می گویند  منتقدان 
دستمزد  کاهش  یا  بهره وری  کاهش  به  است 
آزمایشی  طرح های  نتایج  اما  شود.  منجر  کارکنان 
و  نیوزیلند  در  جمله  از  دیگر،  کشورهای  در  قبلی 
خود ژاپن، برعکس این مساله را نشان می دهد. ژاپن 

مقابله  کاری طولانی  ساعات  فرهنگ  با  دارد  قصد 
کند. این فرهنگ به قدری در ژاپن جا افتاده که آنها 
زیاد«  کار  از  »مردن  آن  معنای  که  دارند  کلمه ای 

.)karoshi( است: کاروشی
برنامه  ژاپن،  مایکروسافت  سال 2۰۱۹، شرکت  در 
چهار روز کار در هفته را اجرایی کرد، به طوری که 
هم  را  جمعه  یکشنبه،  و  شنبه  بر  علاوه  کارکنان 
شود.  کم  حقوقشان  از  اینکه  بدون  شدند،  تعطیل 
بررسی ها نشان داد بهره وری آنها بعد از اجرای این 
درحالی  این  است.  یافته  افزایش  درصد  طرح، ۴۰ 
قابل توجهی  میزان  به  شرکت  هزینه های  که  بود 

کاهش یافته بود.
 Perpetual Guardian در سال 2۰۱۸، شرکت
نیوزیلند، طرح چهار روز کار در هفته را به صورت 
توجه  قابل  افزایش  شاهد  و  کرد  پیاده  آزمایشی 
بود.  کارکنان  کار  از  رضایت  میزان  و  بهره وری 
به جای پنج  به مدت دو ماه  این شرکت  کارکنان 
و همان حقوق  کردند  کار  روز  در هفته چهار  روز 
این  از  آمار منتشر شده  را دریافت کردند.  معمول 
پروژه، نشان دهنده آثار مثبتی است. احساس توازن 
کارکنان  میان  در  زندگی  و  کار  بین  شدن  ایجاد 
استرس  یافت.  افزایش  به ۷۸ درصد  از ۵۴ درصد 
بود که ساعات کاری  اینها درحالی  و  آنها کم شد 
کم شده، هیچ تاثیری بر عملکرد کارکنان نداشت و 
حتی بهره وری را افزایش داده بود. چنین نتیجه ای 
آردرن،  جاسیندا  نیوزیلند،  نخست وزیر  شد  باعث 
کاری  هفته های  کشور  این  شرکت های  دیگر  به 

چهارروزه را پیشنهاد کند.
به گزارش مجمع جهانی اقتصاد این ایده در دیگر 
نقاط دنیا هم با استقبال مواجه شده است. اسپانیا 
برای افزایش گردشگری داخلی و توسعه رفاه مردم 
بعد از کرونا، پروژه آزمایشی ۵۰ میلیون یورویی را 

https://donya-e-eqtesad.com/%D8%A8%D8%AE%D8%B4-%D9%85%D8%AF%DB%8C%D8%B1%D8%A7%D9%86-24/3779257-%D8%B4%DB%8C%D9%81%D8%AA-%D8%A7%D8%B1%D9%88%D9%BE%D8%A7-%D8%A8%D9%87-%D9%88%DB%8C%DA%A9%D9%86%D8%AF-%D8%B1%D9%88%D8%B2%D9%87
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نگاه آخر

جلسه بررسی قطع برق با حضور معاون اول رییس جمهور

https://www.isna.ir/photo/1400041511099/%D8%AC%D9%84%D8%B3%D9%87-%D8%A8%D8%B1%D8%B1%D8%B3%DB%8C-%D9%82%D8%B7%D8%B9-%D8%A8%D8%B1%D9%82-%D8%A8%D8%A7-%D8%AD%D8%B6%D9%88%D8%B1-%D9%85%D8%B9%D8%A7%D9%88%D9%86-%D8%A7%D9%88%D9%84-%D8%B1%DB%8C%DB%8C%D8%B3-%D8%AC%D9%85%D9%87%D9%88%D8%B1#20
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